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Международно-политические последствия и фронтиры Тридцатилетней  
войны (1618-1648): исторический, дипломатический и институциональный дискурсы 

 
Аннотация. В статье проанализировано Тридцатилетнюю войну (1618-1648 гг.) как 

выдающееся историческое событие для политико-дипломатического и 
институционального развития Европы. Внимание акцентировано на дипломатическом 
инструментарии, национальной специфике и особенностях переговорного процесса 
европейских государств на конгрессе. Итоги Вестфальского конгресса стали важным 
стимулом для дальнейшего социально-экономического, политического и дипломатического 
европейского развития. Практические достижения Вестфальского конгресса и опыт, 
приобретённый европейской дипломатией первой половины XVII века, предопределили 
будущее институциональное развитие мировой дипломатии и международного права, не 
утратив своей актуальности и для сегодняшнего дня. 

В статье рассмотрены события Тридцатилетней войны 1618-1648гг., борьба за 
национальный суверенитет и создание национальных государств, заключение мирного 
договора и становление новой системы международных отношений.  

Ключевые слова: внешняя политика, дипломатия, институционализация, политико-
дипломатическая система, Тридцатилетняя война (1618-1648), Вестфальская система 
международных отношений, Вестфальский конгресс (1648), Вестфальский мир, 
национальный суверенитет, безопасность, Европа. 
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ABSTRACT 
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Taras Shevchenko National University of Kyiv, 
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International-Political Consequences and Frontiers of the Thirty Years War (1618-1648): 
Historical, Diplomatic and Institutional Discourses 

 
The Thirty Years War (1618-1648) as a important historical event for political and diplomatic and 

institutional development of Europe is analized at the article. The attention paid to the diplomatic tools, 
national specifics and peculiarities of negotiations on the Congress of European countries. Results of 
the Congress of Westphal served as an important stimulus for the further socio-economic, security, 
political and diplomatic European development. Practical achievements of the Congress of Westphal 
and the experience gained by European diplomacy of the late XVIII – early XIX century determined the 
future institutional development of world diplomacy, foreign policy and international law, not losing its 
relevance for today. 

At the turn of the Middle Ages and early modern times there is an objective process driven by 
the launch of the institutional design of foreign policy and diplomatic services of the leading countries 
in Europe. Accordingly, there is the relationship between the original concepts and priorities: 
«Europe», «identity», «humanity», «foreign policy» and «diplomacy», «war» and «peace» and so on. 
To that issues related to contemporary and evaluation for various state-legal forms and types of 
government, institutional political processes, characteristics of reality and ideals create tasks and in 
covering practice power models diplomacy, diplomacy institutions, humanistic traditions of diplomatic 
tools and more. 

The article deals with the analysis of the foreign policy and diplomacy of the European states of 
the Middle Ages. Particular attention is given to the institutional development of public and political 
opinion as well as to the institutional and diplomatic practices in Europe.  

Particular attention is paid to the institutional development of the diplomatic services, the 
diplomatic tools, standards of the protocol, the etiquette and the ceremony of the leading countries in 
Europe. The directions of the evolution of the theory and practice of diplomacy in historical 
perspective. 

The professional demands to the diplomats and government employees, who are engaged in 
the foreign policy in the context of particular historical period of their activities and continuity of 
diplomatic practice, are analyzed. 

In article are considered events of the Thirty Year War 1618-1648 years, fight for national 
sovereignty and creation national state, conclusion peace treaty and formation of the new system of 
the international relations.  

Key words: foreign policy, diplomacy, institutionalization, political and diplomatic system, Thirty 
Years War (1618-1648), the Westphal system of international relations, the Congress of Westphal 
(1648), Peace of Westphalia, national sovereignty, safety, Europe. 
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Вопрос o Восточной Галиции в парламентских дебатах Великобритании  
в начале 1920-х годов 

 
Анотация: В статье проанализированы случаи появления на повестке дня палаты 

общин британского парламента в начале 1920-х годов вопроса о статусе Восточной 
Галиции. Показано содержание выступлений по этому вопросу, выявлены причины, 
обусловившие заинтересованность в нём английских парламентариев, источники их 
информированности. Установлено, что этот вопрос поднимался депутатами от оппозиции 


